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، آمــار ســقط جنیــن در کشــورمان خبرســاز  تقریبــا هرچنــد وقــت یک بــار
می شــود. روز گذشــته رئیس جمهــور کشــورمان در ســیزدهمین همایــش 
ــش  ــن همای ــار در ای ــی از حض ــارات یک ــه اظه ــه ب ــا توج ــگان ب ــی نخب مل
در رابطــه بــا وضعیــت ســقط جنین در کشــور گفتــه بــود: »موضــوع ســقط 
جنیــن یکــی از موضوعــات رنــج آور اســت؛ ایــن یــک قتــل و کشــتن نفــس 
محترمــه از نظــر فقهــی اســت. شــیوه ای کــه امــروز در دنیــا و جلوه هایــی 
ــر  ی ــه وز ــده ب ــود. بن ــری ش ــد جلوگی ــرد بای ــام می گی ــا انج ــور م از آن در کش
مربوطــه دســتور داده ام کــه یــک بخــش ویــژه فعــال شــده و ســاحت های 
ی اســت که  مختلف دنبال شــود. در این زمینه، یک بخش فرهنگ ســاز
خطــرات آن بــرای همــگان تبییــن شــود، بخــش دیگــر حــوزه درمــان اســت 
کــه بایــد ســاماندهی انجــام بگیــرد. ســقط جنیــن یکــی از اولویت هــای 
جــدی کشــور اســت و بایــد مــورد رســیدگی قــرار بگیــرد. همــگان بایــد فکــر 
کننــد تــا ایــن قتــل نفــس رخ ندهــد. یکــی از ابعــاد آن جمعیــت اســت و 
یــم نیــز دربــاره قتــل نفس اشــاراتی  آثــار وضعــی متعــددی دارد و در قــرآن کر
ــاره  ــد پیشــگیری و برخــورد لازم درب ــم کــه مــورد نکوهــش اســت. بای ی دار

ســقط جنیــن انجــام بگیــرد.«
ی اشــاره  بــا وجــود اینکــه روز گذشــته، رئیســی در ســخنانش بــه هیــچ آمــار
نکــرد امــا به هرحــال ایــن پرســش مطــرح می شــود کــه چــرا رئیس جمهــور 
ســقط جنیــن را یکــی از اولویت هــای جــدی کشــور خوانــده اســت؟ مگــر 
ی در رابطــه بــا ســقط جنیــن در دســت اســت کــه امــروز ســقط  چــه آمــار

جنیــن بــه یکــی از اولویت هــای جامعــه تبدیــل شــده اســت؟
برخــاف میــل بعضــی از مســئولان ایــن حــوزه امــا متاســفانه ایــن واقعیــت 
وجــود دارد کــه هیــچ آمــار متقــن، جامــع و قابــل اســتنادی از ســقط جنیــن 

در کشــورمان وجــود نــدارد. 

   از ۱۰۰ هــزار تا 65۰ هزار!
محمدمهــدی آخونــدی، رئیــس انجمــن علمــی جنین شناســی ایــران، 
شــهریور98؛ آمــار ســالانه  بیــن ۳۰۰ تــا ۵۰۰  هــزار ســقط جنیــن غیرقانونــی را 
تاییــد کــرده و گفتــه بــود: »آمــار دقیقــی از ســقط جنیــن در دســت نیســت، 
یرزمینــی و غیرقانونــی  چــون عمــده دلیــل ایــن اتفــاق تلــخ به صــورت ز
ــر آمارهــای گذشــته تاثیــر می گــذارد امــا آمــار  صــورت می گیــرد و قطعــا ب
کــه در  موثقــی درمــورد حــدود ۷۰۰ هــزار ســقط در ســال را هــم دیــده ام 
رســانه ها هــم اعــام کــردم و حتمــا ایــن میــزان بیشــتر هــم شــده اســت.« 
ن آموزشــی ســابق وزارت بهداشــت  یجانــی، معــاو در همــان ســال باقــر لار
، یکبــار آمــار ۳۰۰  و نایب رئیــس شــورای عالــی اخــاق پزشــکی کشــور
ــا ۵۰۰ هــزار ســقط را در ســال ۱۳9۶ مطــرح کــرد و بهمــن ۱۳98 گفــت:  ت
ــطح  ــی در س ــی و غیرقانون ــن قانون ــقط جنی ــزار س ــدود ۴۵۰ ه ــالانه ح »س
کشــور انجــام می شــود.« همچنیــن عبــاس مســجدی بهمن مــاه ۱۳98 
اعــام کــرد کــه در ســال ۱۳9۷ بــا توجــه بــه مولفه هــای حقوقــی، فقهــی و 
پزشــکی، ۱۲ هــزار پرونــده ارجــاع شــده کــه در 9۷۰۰ مــورد بــه دســتور ســقط 
منجر شــده  اســت. او گفته بود که براســاس آمار غیررســمی که مســئولان 
وزارت بهداشــت اعــام می کننــد، حداقــل حــدود ۱۲۵ هــزار ســقط جنیــن 
ــز اعــام کــرده در  غیرقانونــی وجــود دارد. مســجدی اردیبهشــت ۱۴۰۰ نی
ســال ۱۳99، ۱۱ هــزار و ۵۳ مــورد پرونــده ســقط جنیــن درمانــی در ســازمان 
پزشــکی قانونــی تشــکیل شــده کــه نســبت بــه ســال پیــش از آن، کاهشــی 
۲.۷ درصــدی داشــته و از ایــن تعــداد، در 8۵۲۰ مــورد مجــوز بــرای ســقط 
کیــد کــرده ســقط غیرقانونــی در حــوزه  ی تا جنیــن صــادر شــده اســت. و
مســئولیت پزشــکی قانونــی نیســت. پــس از آن آذرمــاه ۱۴۰۰ هــم صالــح 
قاســمی، دبیــر مرکــز مطالعــات جمعیــت گفتــه بــود: »آمــار ســقط در ایــران 
از ۳۷۰ هــزار مــورد تــا ۵۳۰ هــزار مــورد در تحقیقــات مختلــف گــزارش  شــده 
که هر کدام از این اعداد بســیار بالاســت و این معادل ۴۰ درصد تعداد 

تولدهــای کل کشــور اســت و در نتیجــه اصــا توجیــه نــدارد.«
تــا اینکــه اردیبهشــت ماه امســال فاطمــه محمدبیگــی، نماینــده قزویــن و 
کســیون جوانی جمعیــت  عضو کمیسیون بهداشــت و درمــان ورئیــس فرا
مجلــس، در همایــش روزملــی جمعیــت در بیمارســتان نجمیــه ادعــا 
کــرد کــه ســالانه ۲۵۰ تــا ۶۵۰ هــزار ســقط جنیــن در کشــور رخ می دهــد. 
محمدبیگــی بــا اعــام آمــار ســالانه ۲۵۰ تــا ۶۵۰ هــزار ســقط جنیــن، از 
علمــا درخواســت کــرده بــود تــا حرمــت ســقط جنیــن را بیــش از پیــش 
، 8۵ درصــد ســقط جنین ها در  کننــد. بــه گفتــه او بــرای مــردم تبییــن 
ی یــا  خــود خانــواده و توســط پــدر و مــادر و بــا آموزش هــای فضــای مجــاز
مصــرف داروهــای قاچاق شــده انجــام می شــود. محمدبیگــی گفتــه بــود 
گــر حتــی ۱۰ درصــد در پیشــگیری از ســقط جنیــن موفــق باشــیم ۲۵  کــه ا
تــا ۶۵ هــزار نفــر را بــه جمعیــت کشــور اضافــه می کنیــم؛ در ایــن راســتا 
ــه آمــوزش و مشــاوره  ــرای نجــات از ســقط جنیــن« کــه ب پویــش »نفــس ب
بــرای پیشــگیری از ســقط می پــردازد تــا ۷۰ درصــد در پیشــگیری از بــروز 
ســقط جنیــن موفــق بــوده اســت. ایــن درحالــی اســت کــه دکتــر ســلیمان 
ی، مدیــرکل مرکــز نظــارت و اعتباربخشــی امــور درمــان وزارت  حیــدر
بهداشــت دقیقــا فروردین مــاه امســال بــا اشــاره بــه وضعیــت ســقط جنیــن 
غیرقانونــی در کشــور گفتــه بــود: »طبــق بررســی های انجام شــده بــالای ۷۰ 
تــا 8۰ درصــد ســقط جنین هــای غیرقانونــی و غیرپزشــکی در خــارج از 
کــز درمانــی انجــام می شــود. البتــه براســاس یک ســری فرمول هایــی آمــار  مرا
مختلفی مطرح شــده که از آنجایی که این آمارها قابل اطمینان نیســت 
گــر درســت باشــند فاجعه بــار  نمی تــوان آنهــا را مطــرح کــرد. هرچنــد کــه ا
، ســالانه حــدود ۱۰ هــزار ســقط جنیــن به صــورت قانونــی  اســت. بــه گفتــه او

و بــه دلایــل پزشــکی در کشــور انجــام می شــود.«

   کدام آمار واقعی اســت؟
پیــرو اشــاره روز گذشــته رئیس جمهــور بــه جــدی بــودن مســاله ســقط 
یــم و  جنیــن، بهانــه ای شــد تــا مجــددا بــه ســراغ آمــار ســقط جنیــن برو

این پرســش را مطرح کنیم که کدام یک از آمار اعامی در ســال های 
؛ واقعی اســت؟ و اساســا آمار اعام شــده براســاس کدام مســتندات  اخیر

و چــه پژوهش هایــی مطــرح شــده اســت؟

ع نباید اســتثنا داشت ع ممنو    برای موضو
کــه در ســال های گذشــته از وضعیــت ســقط جنیــن  یکــی از افــرادی 
در کشــور آمــار داده بــود؛ محمدمهــدی آخونــدی، رئیــس ســابق انجمــن 
علمــی جنین شناســی اســت. بــر همیــن اســاس و بــه دنبــال یافتــن 
پاســخ، »فرهیختــگان« بــا او گفت وگــوی تلفنــی داشــته اســت. آخونــدی 
ی  کیــد بــر ایــن مســاله کــه درحــال حاضــر آمــار جدیــد و بــه روز ضمــن تا
از وضعیــت ســقط جنیــن در دســت نــدارد، دربــاره آمــار ارائه شــده در 
ســال های قبــل می گویــد: »تمــام بحث هایــی کــه داشــتم، مســتند بــه آمــار 
یافــت  و ارقامــی بــود کــه از طریــق ورزاتخانــه و ســازمان نظــام پزشــکی در
کنــون هیــچ اشــرافی بــه موضــوع نــدارم. بــرای موضوعــی کــه ممنــوع  کــردم. ا
اســت، نمی توانید اســتنادی داشــته باشــید. یکی از اســتناداتم برای این 
، ســازمان نظــام پزشــکی بــود. آنهایــی کــه بــا مجــوز و در چهارچــوب  آمــار
ی بیــش  قانــون ســقط درمانــی جنیــن، امــکان ســقط داشــتند. اینهــا آمــار
از 8 الــی ۱۰ هزارتــا نبــود. امــا باقــی افــرادی کــه ســقط می کننــد و در واقــع 
ی دقیقــی  غیرقانونــی اقــدام می کننــد. هیچ وقــت در چهارچــوب آمــار
قــرار نمی گیــرد و نمی توانیــم هــم آمــار دقیقــی از اینهــا داشــته باشــیم. 
ایــن آمــار مربــوط بــه گزارش هــا و نتایــج اقدامــات ســقط و عوارضــش 
اســت. ایــن مســاله ای بــود کــه خــود وزارتخانــه و ســازمان نظــام پزشــکی 
بــه آن اســتنباط می کردنــد. ایــن را بدانیــد کــه هیچ کــدام مســتند بــه آمــار 
رســمی نیســت. شــاید حدود ۲۰ ســال پیش اولین نفر آقای ملک افضلی 
یــم و بعــد هــم  اعــام کردنــد کــه ســالانه حــدود 8۰ هزارتــا ســقط جنیــن دار
ی کــه دســت وزارت بهداشــت  آمــار آرام آرام افزایــش پیــدا کــرد و آمــار
ی  می رســید، خیلــی بیشــتر از اینهــا بــود. حتــی بــه 8۰۰ هــزار هــم آمــار
داشــتیم کــه منتشــر شــده بــود. وقتــی امــری ممنــوع اســت نمی تــوان از 

فــردی گواهــی انجــام آن را گرفــت.«

   وزارت بهداشــت آمــار تــازه ای نــدارد، آمارهــای 
قدیمــی تخمینــی اســت

ی، دبیر قرارگاه جوانی جمعیت وزارت بهداشت  همچنین صابر جبار
کــه آمــار و مطالعــات  کیــد دارد  بــا »فرهیختــگان« تا گفت وگــو  در 
ی در دســت  انجام شــده همــه قدیمــی اســت، درحــال حاضــر آمــار
وزارت بهداشــت نیســت و آمــار بــرای چهــار الــی پنــج ســال گذشــته 
اســت. او امــا در گفت وگــو بــا »فرهیختــگان« همچنیــن در رابطــه بــا آمــار 
محمدبیگــی، یکــی از اعضــای کمیســیون بهداشــت و درمــان مجلــس 
شــورای اســامی )۲۵۰ تا ۶۵۰ ســقط جنین ســالیانه( می گوید: »براســاس 
پژوهش هــای قدیمــی مــا اســت. همچنیــن ایــن آمــار براســاس تخمیــن و 
پیمایــش اســت. ممکــن اســت ایــن عــدد کمتــر یــا بیشــتر باشــد. خیلــی 
. کا عــدد بالاســت.  فرقــی نمی کنــد. چــه بگوییــم ۲۰۰ هــزار چــه ۲۵۰ هــزار
گــر عــدد ۱۰ هزارتــا هــم بــود، آمــار بالایــی اســت. اینکــه اعــداد در  حتــی ا
رابطه با این مســاله بســیار اســت؛ بخشــی به دلیل ســخت بودن موضوع 
گــر در  اســت. مســاله حــوزه فردی خانوادگــی اســت و کتمــان می شــود. ا
کــه هــم گنــاه  حــوزه پزشــکی هــم انجــام داده انــد، کتمــان می کننــد. چرا
اســت و هــم قبــح اجتماعــی و عنــوان مجرمانــه قانونــی دارد. بــه هرحــال 
ی کــه اعــام می شــود  درآوردن آمــارش کار ســاده ای نیســت. تمــام آمــار

هــم از قــول مــا اعــام می شــود.«

   یک چهارم تعداد موالید ســقط جنین داریم
ی   حسین مروتی،  دبیر کارگروه تخصصی ستاد ملی، جمعیت و فرزندآور
کـه آمـار سـقط جنیـن در کل دنیـا همیشـه  در ایـران نیـز معتقـد اسـت 
که یک عمل قانونی نیست. در کشورهایی که سقط  تخمینی است. چرا
قانونـی اسـت، قبـل از چهارماهگـی قانونـی اسـت. بعـد از آن غیرقانونـی 
به حسـاب می آید. برای همین تعداد سـقط سـالیانه همیشـه با تخمین 
سنجیده می شود. »در ایران مطالعاتی که صورت گرفته، از ۱۰۰ هزارتا تا 
۴۰۰ الی ۵۰۰ هزارتا تخمین زده شده اما حد وسطی که وزارت بهداشت 
ی سـایت خـود قـرار داده بـود، آمـار سـالیانه ۲۵۰ هزارتـا سـقط جنیـن،  رو
ی مطرحی  مبتنی بر مطالعه استاد حق دوست بود که استاد اپیدمیولوژ
اسـت. همـان سـالی کـه ۲۵۰ هـزار مـورد سـالیانه مطـرح شـد، تنهـا ۶ هـزار 
مـوردش قانونـی اسـت. ایـن نشـان می دهـد کـه آمارمـان بسـیار فاجعه بـار 
کنیـد.  کشـته های تصادفـات جـاده ای مقایسـه  اسـت. ایـن آمـار را بـا 
کشته های جاده ای ۱۶ الی ۱۷ هزار مورد است ولی آمار سقط جنین ما 
سالانه ۲۵۰ هزار مورد غیرقانونی است. متاسفانه برای این مساله هم کار 
یـم و یـک کار جـدی سـلبی هـم انجـام ندادیـم.« فرهنگـی مشـخصی ندار
او همچنین درباره رقم ۶۵۰ هزار مورد سقط جنین در سال نیز می گوید: 
»مطالعـات در ایـن بـاره متعـدد اسـت. مـن ایـن مطالعـه ای کـه چنیـن 
کـه اصـا چنیـن  عـددی مطـرح می کنـد را ندیـدم. امـا محتمـل اسـت 
مطالعـه ای صـورت گرفتـه باشـد؟ بلـه. شـیوه های مختلفـی وجـود دارد و 
می تـوان شـیوه ای پیـدا کـرد کـه آمـار را بیـش از حـد نشـان دهد. اما چیزی 
که رسـما در سـایت وزارت بهداشـت اعام شـد، سـالانه۲۵۰ مورد اسـت 
ی کـه بایـد  کـه مـا بایـد تک تـک ایـن رقـم هـم دل بسـوزانیم. ارقـام در کار
انجـام دهیـم، توفیـق چندانـی ندارنـد. چـه ۵۰۰ هـزار و چـه ۲۵۰ هـزار مـورد 
باشـد. بایـد تمـام تـوان دولـت، قـوه قضائیـه و دسـتگاه های فرهنگـی بـه 
میـان بیایـد تـا بـر ایـن مسـاله غلبـه کنیـم. عمـوم مـردم هم متوجه نیسـتند 
کـه درحـال ارتـکاب قتـل و یـک کار حـرام هسـتند. ایـن مـوارد اسـت که به 

ذهـن مـردم خطـور نمی کنـد.« 
کـه آمـار بـالای۳۵۰ هـزار مـورد سـالیانه ناشـی  یـح می کنـد  مروتـی تصر
کـه  کنـد  از مطالعـات غیردقیـق اسـت. »ممکـن اسـت فـردی اظهـار 
لای  بـا آمـار  ایـن  کـه  ببینیـم  بایـد  اسـت.  مطالعـه  ن  فـا لش  اسـتدلا
اظهار شـده، در کـدام مطالعـه آمـده اسـت. قصـدم ایـن اسـت بگویـم کـه 
ی نیسـت. چـه ۲۵۰ هـزار باشـد  بحـث مـا در رابطـه بـا سـقط جنیـن آمـار
. دولـت بایـد ورود کنـد. مـا سـالیانه یـک میلیـون تـا یـک  چـه ۳۵۰ هـزار
یـم. تقریبـا یـک چهـارم میـزان موالیـد مـا،  میلیـون و ۲۰۰ هـزار موالیـد دار

سـقط جنیـن اسـت.«
ی در ایران معتقد  دبیر کارگروه تخصصی ستاد ملی، جمعیت، فرزندآور
ی از مسـائل مثـل قاچـاق انسـان یـا مـوارد غیرقانونـی  اسـت کـه در بسـیار
یـم. »در ایـن مسـائل، کسـی نمی آیـد کـه ثبـت  ، مـا آمـار دقیقـی ندار دیگـر
کنـد قـرار اسـت فـان کار غیرقانونـی انجـام دهـد. بـه کشـفیات می رسـند 
کارشناسـان مختلـف بررسـی  کشـفیات، مسـاله را بـا  و براسـاس ایـن 
می کننـد. سـپس بـه فرمـول می رسـند. سـپس بـه ایـن نتیجـه می رسـند 
کـه در ایـن هـم یـک عـددی کشـف نشـده اسـت. موضـوع سـقط جنیـن 
هـم همین گونـه اسـت. بعضـی افـراد بـا یـک دسـته عـوارض بـه بیمارسـتان 
مراجعـه می کننـد و از ایـن طریـق کادر درمـان متوجـه می شـوند کـه بیمـار 
سـقط جنیـن داشـته اسـت. ایـن مـورد ثبـت می شـود. یـا مثـا 
مطالعـه ای در رابطـه بـا سـقط جنیـن صـورت می گیـرد و 
ی  بـه یـک آمـار تخمینـی می رسـند. پـس از آن آمـار
کشـور تعمیـم می دهنـد. تمـام عـدد  کل  را بـه 
تخمیـن اسـت و مـا نمی توانیـم در رابطـه بـا 

سـقط جنیـن آمـار متقـن بدهیـم.«
و  ه هـا  د ا د ز  ا ن  ا می تـو کـه  نچـه  آ
گفت وگوهـای قبلـی و سـه گفت وگـوی 
بـه  مرتبـط  مسـئولان  بـا  شـده  انجـام 
 ، فـت گر نتیجـه  ر  کشـو جمعیـت 
کـه علی رغـم تمـام آمـار  ایـن اسـت 
آمـار سـقط  امـا همچنـان  اعامـی 
کشـور ناواضـح اسـت  جنیـن در 
و همچنان نمی توان شـدت و 
وخامت وضعیت سقط 
جنیـن در کشـور را 

 . فهمیـد

هرسالهآمارهایمختلفیدررابطهباسقطجنیندرکشورمانمطرحمیشود

تمام آمار سقط جنین در ایران
تخمینی است

نقدیبرآمارهایمتفاوتاعلامی
ازمیزانسقطجنیندرایران

این آمارها را از کجا می آورید؟ 
بگویید ما هم بدانیم

در چهارسال گذشته هرچند وقت یک بار از سوی نهاد ها و افراد مختلف آماری 
درباره میزان سقط جنین در ایران اعام می شود که هم فعالان حوزه جمعیت 
و خانواده را دچار شوک می کند، هم این سوال را برایشان ایجاد می کند که با 
وجود ممنوعیت سقط جنین غیرپزشکی در ایران، این آمار از کجا آمده  است 

و منبع آن کجاست.

   هر مسئول یک آمار!
سال 98 بود که  محمدمهدی آخوندی، رئیس انجمن علمی جنین شناسی 
در ایران از آمار قابل توجه روزی ۱۰۰۰ سقط جنین در کشور خبر داد و مساله 
سقط جنین تحت عنوان یک قتل عام گسترده در رسانه ها خبرساز شد. البته 
آخوندی در جای دیگری در این مصاحبه اعام کرد که آمار موثق نزدیک به 
۷۰۰هزار سقط در سال هم گزارش شده است. درست بعد از این مصاحبه بود که 
نهادهای مختلف هرچندوقت یک بار در رقابتی تنگاتنگ اعام تازه ای از عدد 
آمار زیر زمینی سقط جنین در ایران داشته اند.  برخی نیز برای آنکه عدد دقیقی 
نگویند، این عدد را بین ۲۵۰ تا ۶۵۰ هزار تخمین زده اند که یک بازه ۴۰۰ هزارتایی 
غیرمنطقی را شامل می شود. این در حالی است که نرخ موالید کشور در سال 
۱۴۰۱ کمتر از 9۰۰ هزار مورد بوده است و این به معنای آن است که برمبنای عدد 
، جنین سقط می شود. عددی  اعام شده، بیش از نیمی از عدد تولد در کشور
که در چهارسال اخیر هیچ گاه مشخص نشد از چه طریقی دریافت شده و تنها 
از سوی مسئولان در تریبون های مختلف اعام و با توجه به آن تصمیم گیری 
می شود.  طبق گفته برخی منابع خبری اولین آمار سقط جنین در ایران پس از 
انقاب در سال۷۷، 9۰ هزار سقط جنین بوده  است. این عدد در سال های اخیر 
به یکباره به ۶۵۰ هزار سقط رسیده ؛ عددی که چندان منطقی به نظر نمی رسد 

اما همچنان در رسانه ها به آن استناد می شود. 

   سقط جنین و غربالگری
در سال ۱۴۰۰ بود که زمزمه هایی از مجلس برای ممنوع کردن آزمایش غربالگری 
برای زنان باردار شنیده شد. مخالفان غربالگری معتقد بودند این آزمایش ها 
دارای خطای زیادی است و همین خطا باعث شده که مادران باردار به آن 
استناد کرده و نوزاد خود را سقط کنند. برخی نیز اعام کردند  برخاف اینکه این 
آزمایش رای به عدم سامت جنین در بدن مادر داده بود، نوزادشان در سامت 
کامل به دنیا آمد. از این رو خبر رسید مجلسی ها می خواهند این آزمایش را 
ممنوع و توصیه ها به انجام آن را از سوی پزشکان جرم انگاری کنند. موضوعی 
که با واکنش رسانه ها و حتی برخی پزشکان معتبر کشور مواجه شد و این اقدام 
را نوعی مبارزه با علم اعام کردند. پیش از این اگر درخواست بسیاری از مادران 
این بود که آزمایش مربوط به بارداری و غربالگری شامل بیمه شود، حالا یکباره 
خبر ممنوعیت آن به گوش می رسید. چون قرار بود با این کار جلوی سقط های 
ناشی از غربالگری گرفته شود.  اما درنهایت قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت در ماده ۵۳ خود غربالگری را اختیاری دانست. طبق تبصره ۳ این 
قانون، آزمایش غربالگری و تشخیص ناهنجاری جنین صرفا به درخواست 
یکی از والدین و با تشخیص پزشک متخصص، مبنی بر احتمال قابل توجه 
نسبت به وجود عارضه جدی در جنین، یا خطر جانی برای مادر یا جنین یا 
احتمال ضرر جدی برای سامت مادر یا جنین در ادامه بارداری مبتنی بر منابع 
معتبر علمی تجویز می گردد، مشروط به آنکه احتمال ضرر آزمایش غربالگری و 
تشخیص ناهنجاری حسب مورد اقوی از احتمال یا محتمل ضرر نسبت به 
جنین و مادر نباشد و همچنین والدین یا پزشک احتمال عقایی سقط در اثر 

آزمایش غربالگری و تشخیص ناهنجاری را ندهند.
 

   مقایسه میزان سقط در ایران با میزان سقط باقی 
کشورها نمی خواند

آمار سقط جنین در ایران در حالی خیلی ساده ۶۵۰هزار عدد یا ۷۰۰هزار  اعام 
می شود که ایالات متحده آمریکا با حدود ۳۳۰ میلیون جمعیت و سهل الوصول 
بودن سقط جنین و آزادی در این مورد در سال ۲۰۲۰، 9۳۰هزار مورد اعام شده است. 
در کشور انگلستان با جمعیت ۵۵میلیونی که سال ها بالاترین نرخ سقط جنین 
در اروپا را در اختیار خود داشت، طبق آماری در سال ۲۰۲۲، تعداد کل سقط جنین 
برای ساکنانش و ولز از ماه ژانویه تا ژوئن بیش از ۱۲۳هزار مورد بوده است که عدد 

آن نسبت به نمونه سال خود ۱۷درصد افزایش داشته است. 
مقایسه این دو نمونه با آمار اعامی از سوی مسئولان ایرانی به وضوح نشان می دهد 
اصا مشخص نیست که این آمار دقیقا به چه سند و بر چه اساسی اعام 
می شود و منبع تحقیقاتی که این اعداد را نشان می دهد چه چیزی بوده است.

   آمار سقط را به آمار موالید نرسانید
نرخ موالید در کشور در سال ۱۳98 بیش از یک میلیون و ۱۰۰ هزار نفر اعام 
شده است. در سال 98 محمدمهدی آخوندی، رئیس انجمن جنین شناسی 
اعام می کند که برخی منبع های موثق تا تا ۷۰۰ هزار مورد سقط را نیز آمار داده اند. 
این یعنی اگر همه جنین های سقط شده متولد می شدند، آمار موالید کشور 
به نزدیک ۱8۰۰ مورد می رسید. عدد بسیار بزرگی که تنه به آمارهای فرزندآوری 
دوران دهه شصت می زند. در حالی که حتی در سال ۱۳۷۵ نرخ موالید کشور 
حدود یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر بوده  است. دقیقا دورانی که میزان سقط کشور 
9۰هزار مورد اعام شده  است. با این قیاس باز هم آمار داده شده، منطقی به نظر 
نمی رسد و این طور که پیداست کم کم شاهد این هستیم که آمارهای اعامی 

از سقط جنین کشور به میزان موالید برسد!

   بررسی میزان عدد سقط با آزمایش مثبت بتا
نامشخص بودن منبع آماری و حتی روش و شیوه تحقیق و مطالعات پزشکی 
درخصوص سقط جنین باعث انتشار این دست از آمارهای متفاوت در این 
حوزه شده  است که هر نهاد و مسئولی به فراخور احوالات و مسئولیت های خود 
یک عدد را برای اعام کردن بر می گزیند. برخی شنیده ها حاکی از آن است که 
این ممکن است که آمار از روی میزان مثبت شدن آزمایش بتا یا همان آزمایش 
خون معروف به بارداری در قیاس با میزان موالید اعام می شود. این طور که عدد 
میزان موالید از عدد کسانی که در طول سال آزمایش بارداری می دهند کسر 
می شود و مابه التفاوت آن به عنوان عدد سقط در نظر گرفته می شود. اما بازهم 

هیچ مسئولی روی این گزاره صحه نمی گذارد. 

   آمارهای متفاوت از سقط، صحت باقی آمارهای 
اعلامی را زیر سوال می برد

با این حال این نوع آماردهی از سوی نهادهای مختلف که در گزارش ها به آن 
استناد می شود اصا تبعات خوبی برای کشور ندارد. عدد بالای اعام شده توسط 
مسئولان نشان از سقوط اخاقی دارد. در حالی که همچنان سقط جنین یکی 
از قبح های جدی در جامعه ایرانی است. این آمارهای متناقض و اثر روانی آن 
روی جامعه حتی صحت و سقم باقی آمارهای اعامی در کشور را به خصوص 
در حوزه بهداشت و سامت زیر سوال می برد. به خصوص آنکه قوانین باتوجه 
به همین آمارها وضع می شوند و می توان  ماجرای غربالگری و حاشیه های 
به وجود آمده درباره آن را یکی از اثرات همین آمارهای اعامی درباره نرخ بالای 

سقط جنین در کشور دانست. 

زینب مرزوقی
خبرنگار گروه نقد روز

عطیه همتی
دبیرگروه نقد روز


